


Guadi Galego comezou a súa 
carreira musical sendo moi 
nova. En 1997 incorpórase a 
Berrogüetto como vocalista, 
pianista e gaiteira, e grava 
con eles tres discos que foron 
recibidos calorosamente pola 
crítica e obxecto de varios 
premios e recoñecementos 
como o de Mellor Grupo 
Folk Europeo de 2000 e unha 
candidatura aos Grammy 
Latinos de 2002.



En 2009 inicia a súa carreira en solitario, colaborando nos seus traballos con artistas como 
Guillerme Fernández, Xabier Díaz ou Xosé Lois Romero.

En 2019 estrenou Immersión, unha relectura musical e lingüística das súas obras máis recentes, da 
man de artistas como Iván Ferreiro, Clara Peya, Xabier Díaz ou Lisandro Aristimuño. Este álbum 
valeulle o Premio á Promoción da Realidade Pluriligüe no Estado español. Despois dunha xira 
e un ano marcados pola pandemia, Guadi Galego lanza Costuras, dez cancións que viaxan desde 

mundos asociados á súa infancia ata o presente máis duro e á vez esperanzador.



imaxe do novo directo SÍNTESE HORIZONTE

Guadi Galego segue a atravesar etapas e dá paso a novos horizontes, 
sen esquecer que a vida existe e persiste nela.



En setembro de 2023, Guadi Galego lanzaba o seu sinxelo O.D.A. Unha mensaxe ao mundo: Estou 
tan viva. Sigo Viva. Despois de Roibén (2022), Guadi Galego segue a atravesar etapas e dá paso 
a novos horizontes, sen esquecer que a vida existe e persiste nela. Neste 2024 regresa cun novo 

espectáculo, Síntese Horizonte, expresamente concibido para representar en directo. 

Síntese Horizonte é unha aposta da propia Guadi Galego pola evolución do seu son, 
pois con cada disco e espectáculo Guadi foi aprendendo a desaprender o establecido. 

Agora ela, acompañada dunha portentosa bandda, e cunha produción que destaca pola 
súa coidada iluminación e posta en escena, confirmará o que desexamos ver, sentir e escoitar: 

a firme crenza no poder transformador da música en directo.



PRENSA

Aumenta nun 145% a participación 
no programa Apego de Pontevedra
▶ O número de familias inscritas pasa das 24 en 2022 ás 59 en 2023 ▶ Máis da metade dos pais 
que participan na iniciativa recoñecen que usan maioritariamente o castelán coas crianzas

belén lópez
☝ blopez@diariodepontevedra.es 

PONTEVEDRA. O interese polo 
programa Apego, do Concello 
de Pontevedra, incrementouse 
considerablemente no último 
ano. Das 24 familias inscritas 
en 2022 pasouse ás 59 de 2023. 
É un dos datos da memoria des-
ta actividade que presentou onte 
o concelleiro de Normalización 
Lingüística, Demetrio Gómez. 

«Supón un 145% de incremento e 
demostra o interese que esperta 
a iniciativa».

Nos datos que se extraen da 
memoria tamén se pon de ma-
nifesto que o galego segue a ser 
usado en menor medida que o 
castelán no ámbito familiar e que 
se manteñen prexuízos en canto 
ao uso do idioma. Así, segundo 
explicou o concelleiro, o 50,6% 
dos pais e nais que se apuntaron a 

usan máis o galego ou só o gale-
go. «Son cifras que se sitúan preto 
dos datos do Instituto Galego de 
Estatística (IGE) a nivel provincial 
en 2018, pero están lonxe dos que 
tiñamos no concello a 2011», con-
firmou Demetrio Gómez.

Da mesma maneira, o conce-
lleiro tamén sinalou que das en-
quisas que se lle fan ás familias 
se extrae que se manteñen os 
prexuízos con respecto ao idioma 
ao mostrarse preocupadas por se 
a cativada «terá problemas» ao 
entrar na escola se fala galego. «É 
dicir, os pais son conscientes de 
que os fillos teñen que saber falar 
castelán e preocúpalles que o fa-
gan, pero dálles igual se falan ga-
lego, porque a escola se converteu 
nun axente desgaleguizador». 

O concelleiro nacionalista sina-
lou que case o 100% do enquisados 
recoñeceu que era «dificilísimo» 
manter a transmisión da lingua 
e instou á Xunta de Galicia a su-
marse a este programa e a deixar 
de afirmar «que as súas políticas 
lingüísticas funcionan, porque é 
evidente que non».

37 actividades. A memoria de 
Apego recolle que, ao longo de 
2023, programou 37 actividades 
divididas en diferentes apartados. 
Todas as familias que participaron 
valoraron positivamente a oferta.

Con todo, o Concello rexistrou 
que nas propostas que se realiza-
ban dentro da categoría ‘Ritos e 
festas’ baixaba a participación. 
«Manterémolas porque están 
tamén moi ben valoradas, pero 
imos darlle unha volta porque pa-
rece que algo falla á hora de con-
seguir maior participación». 

Apego é un programa que ten 
por obxectivo mellorar a trans-
misión interxeracional da lingua 
galega a través dunha serie de ac-
tividades nas que se dota ás fa-
milias de recursos e ferramentas 
(arrolos, xogos, etc.), Desenvól-
vese nunha trintena de concellos 
galegos por parte dos servizos de 
normalización lingüística. 

Demetrio Gómez, onte, na presentación da memoria de Apego. cOncellO de pOntevedra

Balance
Noites Abertas 
supera os 340 
participantes 

Foron 349 persoas as que parti-
ciparon, a pasada fin de semana, 
nas primeiras actividades do 
programa de ocio xuvenil alterna-
tivo do concello de pontevedra, 
noites abertas. O concelleiro de 
Xuventude, demetrio Gómez, 

felicitábase onte de que a inicia-
tiva mantivese o seu tirón entre 
a xente nova, 25 anos despois de 
terse posto en marcha.

«Houbo tres actividades, as de 
tuneado de bolsas de tea, a da 
cea veggie e a da creación de ál-
bumes extraordinarios, nas que 
houbo que facer sorteo para po-
der asignar as prazas, xa que su-
peraban amplamente a cabida. 
nunha delas, de 12 prazas, había 
48 persoas», explicou Gómez. «Ás 
que quedaron finalmente fóra 

propúxoselles unha redistribución 
noutras propostas que aceptaron».

O concelleiro felicitou á orga-
nización do programa e aos seus 
monitores por manter viva esta 
iniciativa, «que racha con todos 
os prexuízos sobre a xente nova e 
demostra que ten ganas de facer 
cousas e de aprender».

a oferta deste ano de noites 
abertas, dirixida a mozos e mozas 
de entre 12 e 30 anos, inclúe 87 
propostas e 138 sesións, que 
desenvolverán 51 entidades.

Apego recoñecen que usan máis o 
castelán ou só o castelán coas súas 
crianzas. Frente a eles, o 42,16% 

Demetrio Gómez

Aos pais preocúpalles 
que os fillos falen 

castelán, pero dá igual se falan 
galego, A escola converteuse 
nun axente desgaleguizador»

Esgotadas as entradas para o 
concerto de Guadi Galego o 
13 de abril no Teatro Principal
b.l.

PONTEVEDRA. Tras ter esgotado 
as entradas Morgan, primeiro, e 
Albert Plá, despois, para os seus 
concertos en Pontevedra, faino 
agora Guadi Galego. A artista in-
cluíu Pontevedra dentro dunha 
minixira de tres únicas datas, que 
xa pasou por Santiago e por Ferrol, 

para presentar en directo o seu ál-
bum ‘Roibén’. A última desas pre-
sentacións será a do 13 de abril no 
Teatro Principal de Pontevedra.

Dende o Concello lembran que 
este é o terceiro ‘sold out’ deste 
ano no ciclo Resoan, que agrupa 
actualmente todas propostas mu-
sicais promovidas polo departa-

mento de Cultura municipal. Tan 
só quedan unhas poucas entradas 
para a cuarta proposta da progra-
mación: o concerto do italiano 
Mahmood, o 12 de maio, no Pazo 
da Cultura (ataquilla.com).

No caso de Guadi Galego, a ar-
tista xa esgotara tamén as entra-
das para as presentacións deste 
novo espectáculo, ‘Síntese Hori-
zonte’, en Santiago e no Ferrol. 
Nesta proposta está arroupada por 
unha banda galega na que conta 
como vocalistas con Paula Rome-
ro, Faia Díaz, Inés Salvado e Rocío 
Jiménez.Guadi Galego no concerto da pasada fin de semana en Santiago. cris padín

Xaime Toxo falará 
da súa novela ‘70º 
Norte’, xunto a 
Alfonso Armada, 
en Madrid

b.l.

PONTEVEDRA. O escritor Xai-
me Toxo falará da súa novela 
‘70º Norte’ mañá (20.00 horas) 
na Casa de Galicia en Madrid. 
No acto intervirán, ademais 
do autor, o xornalista Alfonso 
Armada; o profesor e escritor 
Vicente Araguas; o xornalista 
Francisco Rodríguez Pastoriza 
e o director da Casa de Galicia, 
Javier Vázquez Prado. 

‘70º Norte’, publicada por 
Galaxia, é a primeira novela 
de Xaime Toxo (Bueu, 1955). 
Licenciado en Filosofía e Cien-
cias da Educación, é o actual 
presidente do Ateneo de Pon-
tevedra. Xestor cultural e es-
critor, ten publicado diversos 
poemarios e libros de relatos. 
O seu traballo foi recoñecido 
en varios certames literarios.

Gisela Mato gaña 
o premio Lueiro 
Rey de poesía 
coa obra ‘Habitar 
as fendas’

b.l.

PONTEVEDRA. A escritora e 
psicóloga Gisela Mato Rivera 
vén de facerse co XII Premio 
Manuel Lueiro Rey de Poe-
sía, que o xurado do certame 
resolveu a semana pasada 
nunha xuntanza no IES Ro-
salía de Castro de Santiago de 
Compostela. O galardón, que 
concede o Concello de Fornelos 
de Montes, chégalle pola obra 
‘Habitar as fendas’, que se im-
puxo finalmente aos outros 44 
traballos presentados. A obra 
será editada por Xerais.

O xurado, composto por Luís 
Cochón, Afra Torrado, Noelia 
Gómez, Mercedes Queixas e Ar-
mando Requeixo, destacou «a 
capacidade [do poemario] para 
interpelar a quen le abismán-
doo no océano da violencia, 
tanto física como xenérica».
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horizonte vital 
Guadi Galego retorna aos escenarios cun novo 
espectáculo, pensado só para teatros, que dá a 

coñecer hoxe e mañá en Santiago e Ferrol
CARLOS ABAL LOBATO

Coordina: Rocío Cortés Galdo   |   vierneS 26 de eNeRO de 2024   |   ☝ www.elprogreso.es elprogreso

DIARIO DE PONTEVEDRA
Esgotadas as entradas para o 
concerto de Guadi Galego o 13 
de abril no Teatro Principal

EL PROGRESO
Horizonte vital
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Guadi Galego Se siente
postelano de la Rúa Nova, y no uno más 
amplio. Quiere ver a sus fans “desde ahí”. 
Además, con lo de colgar el cartel de ‘no 
hay entradas’ entiende que existe una ex-
pectativa que a su vez resulta “agotado-
ra” para la música. A ella le van otros rit-
mos. Así que con este nuevo espectáculo 
aprovechará para presentar, inicialmen-
te en la capital gallega, en Ferrol (27 de 
enero, Teatro Jofre) y en Pontevedra 
(13 de abril, Teatro Principal), muchos 
temas de “Roibén” (Altafonte, 22), su 
anterior disco publicado en 2022, con el 
que sí giró por otros puntos de la penín-
sula. Y también estará “O.D.A”, el single 
que lanzó el pasado mes de septiembre, 
pero no así los dos últimos “capítulos” 
que presenta en formato digital, y con 
los que continúa escribiendo su novela, 
“siempre en búsqueda de cosas diferen-
tes” que le muevan. Habrá también un 
revisite de temas anteriores, con versio-
nes “más profundas” y otras “más expan-
sivas”. “No es un espectáculo intimista”, 
avisa. Pero sí un show para ver sentados. 
La cosa cambiará más adelante, en otras 
plazas y festivales como el PortAmérica 
(4 de julio), donde adecuará el formato a 
exteriores con una banda más pequeña, 
compuesta por seis integrantes. Eso sí, 

¿Cómo se resume una 
trayectoria vital como la 
de Guadi Galego? ¿Cómo 
se sintetiza? De eso va 
el espectáculo Síntese 
Horizonte. De “cielos y 
sensaciones”, de la búsqueda 
constante de “experiencias 
diferentes”, y de rodearse 
de amigos. En definitiva, de 
sentirse bien.

CUANDO GUADI GALEGO se suba 
al escenario del Teatro Princi-
pal de Santiago el próximo 26 
de enero habrá pasado justo 

un año y medio desde que lo hiciera por 
última vez en Galicia. Mucho tiempo 
para el público fiel que le acompaña 
desde hace tiempo y que en apenas diez 
horas agotó las entradas. Sin embargo, la 
de Cedeira relativiza este éxito. “Soy una 
artista media”, afirma, mientras pasea 
hacia su casa en una soleada y fría ma-
ñana de este lluvioso invierno que al fin 
ha dado una tregua Y defiende la elec-
ción de ese espacio, el mítico teatro com-

Sintese Horizonte seguirá siendo “la 
vida de muchas”, reflexiona, y en ese 
sentido se ubicará en línea con “el espí-
ritu de Roibén”. Rodeada de un equipo 
que es su “familia musical”, Guadi Gale-
go celebra poder trabajar con personas 
a las que quiere y con las que “se crea 
una sinergia”, puesto que, juntos, incide, 
dialogan sobre la música que van a tocar 
y esto “se traslada” a la audiencia. “Ya no 
trabajo con quien no quiero. Desde hace 
años mi equipo es mi familia musical”, 
resalta. Y vuelve a mostrarse humilde 
cuando bromea con lo que en ocasiones 
les dice a sus colaboradores más estre-
chos: “No somos los mejores, pero somos 
los nuestros”. Síntese Horizonte se de-
fine como un espectáculo “preciosista” y 
“muy cuidado” en el que Guadi va a estar 
acompañada por Guillerme Fernández 
(guitarra acústica, eléctrica y sintetiza-
da), Rubén Iglesias (bajo y sintetizado-
res), Isaac Palacín (batería y percusión), 
Álex Fernández (teclados) y un coro 
conformado por Paula Romero, Gaia 
Díaz, Inés Salvado y Rocío Giménez. 
La iluminación será de Nonononlab y la 
escenografía de Ugía Pedreiga. Si gusta, 
asegura que lo repetirá en otros lugares. 
Si no, se siente.—aida l. rosell

“No trabajo con quien no quiero: 
desde hace años mi equipo
es mi familia musical”
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Guadi Galego. Se siente
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Guadi Galego segue a evoluir na 
súa música e ese concepto vai plas-
malo en directo o vindeiro ano sobre 
as táboas. A xira leva por nome “Sín-
tese Horizonte” e, arestora, tres son os 
espazos elixidos:  o 26 de xaneiro no 
Teatro Principal de Santiago, o 27 de 
xaneiro no Teatro Jofre de Ferrol e o 
13 de abril no Teatro Principal de Pon-
tevedra. As entradas para a cita en 
Compostela están á venda en 
www.compostelacultura.gal; os bille-
tes para o directo da vila do Lérez ató-
panse en www.ataquilla.com. 

––AA  ffiinnaaiiss  ddee  sseetteemmbbrroo,,  rreevveelloouu  uunn  
nnoovvoo  ssiinnggllee  bbaaiixxoo  oo  nnoommee  ddee  
““OO..DD..AA..””,,  qquuee  aaggoocchhaann  eessaass  lleettrraass??    

–É algo enigmático pero é unha 
oda á vida. Esas letras teñen un sig-
nificado para min que se comple-
menta coa louvanza á vida. 

––AA  ccaanncciióónn  éé  uunnhhaa  rreeiivviinnddiiccaacciióónn  
áá  aalleeggrrííaa..  EEssttáá  nnuunnhhaa  ffaassee  ddee  eexxpplloo--
ssiióónn  ddee  lleeddiicciiaa??  

–Non exactamente. É certo que 
reivindicarse na alegría é un dos gran-
des retos da vida, ser quen de poder 
conseguila e non caer nos momen-
tos de non estar alegre. É unha fase de 
reconfirmación de que estou viva. Vi-
vir é tamén a aceptación, o equilibrio, 
saber que hai cousas que son difíci-
les pero que hai que levalas adiante. 
Non hai que fuxir dos desperfectos. 

––PPoorréénn  nnoonn  ttooddoo  oo  mmuunnddoo  nnaa  mmaa--
dduurreezz  ttrraannssiittaa  oo  ccaammiiññoo  ddeessee  xxeeiittoo..          

–Eu penso que o fai máis xente da 
que o conta. O que pasa é que che-
gas a unha idade na que non eres im-
portante para o groso da sociedade. 
Entrar na madurez é entrar neses 40 
ou 50 anos. É unha idade difusa pero 

marabillosa para seguir aprendendo 
e experimentando pero sobre todo 
para corroborar que cousas da túa vi-
da viviches xa e non che molaron pa-
ra agora vivir as que están ben. 

––OO  ssiinnggllee  ffooii  pprroodduucciiddoo  ppoorr  IIaaggoo  
PPiiccoo,,  ccoommoo  ffooii  oo  ttrraabbaalllloo  ccoonn  eell??          

–Eu cheguei coa canción aos es-

tudios de Iago e díxenlle que quería 
que houbese tres partes importantes. 
A primeira parte, en piano e voz, saíu 
da miña casa. Despois, quería outra 
na que o son rompera moito para ser 
máis escuro. E para a última precisa-
ba que a emoción estivera presente 
por riba de calquera estética. Por iso, 

son tres partes tan diferenciadas. É 
unha concepción pouca ortodoxa. 

––PPoorr  qquuee  oo  eelliixxiicchheess  aa  eell??          
–Bueno, basicamente, porque me 

gusta a forma que ten de traballar; é 
unha persoa resolutiva e ten un con-
cepto do son moi particular. Todo soa 
incrible no seu estudio. Sobre todo, é 
unha persoa excelente, é moi fácil tra-
ballar con el. Escoita moito. 

––EE  iissoo  nnoonn  aaccoonntteeccee  ccooss  pprroodduuttoo--
rreess??  VVaann  ppoorr  lliibbrree??          

–No meu caso non teño mala ex-
periencia con iso. 

––VVoosstteeddee  ppuubblliiccoouu  oo  ddiissccoo  ““RRooii--
bbéénn””  mmeesseess  aattrrááss;;  ddeessppooiiss  ppuubblliiccoouu  
uunn  nnoovvoo  ssiinnggllee  qquuee  nnoonn  aappaarreeccee  nnoo  
áállbbuummee  ee  aaggoorraa  aannuunncciiaa  xxiirraa......  ÉÉ  uunn  
xxeeiittoo  ddiissttiinnttoo  ddee  pprroocceeddeerr  rreessppeeccttoo  
ddoo  qquuee  aaddooiittaabbaa  ffaacceerr  aanntteess..          

–Tiña claro que non quería unha 
xira de “Roibén”. Quero unha xira sín-
tese na que estarán os temas de “Roi-
bén” pero tamén doutros discos. 

––CCoommoo  ffooii  oo  ttrraabbaalllloo  ccoonn  IInnééss  SSaall--
vvaaddoo,,  qquuee  ddiirriixxiiuu  oo  vvííddeeoo  ddee  
““OO..DD..AA..””??  OO  rreessuullttaaddoo  ffooii  rreeaallmmeennttee  
eessppeecciiaall..          

–Inés é amiga miña e gústame a 
forma súa de ver a arte. A implicación 
dela neste tema foi total, cunha xene-
rosidade absoluta. Podería ser imper-
soal pero levouno á súa vida coa súa 
tribo. Estou namorada dese clip. Pode-
ría ser máis comercial pero destroza-
ríamolo. 

––HHaaii  uunn  bboommbbaarrddeeoo  ppaarraa  qquuee  nnooss  
mmaanntteeññaammooss  nnoovvooss  oouu  oo  aappaarreennttee--
mmooss..          

–Creo que a vellez é unha palabra 
que temos que poñer en valor como 
a experiencia. A vida vivida ten que 
ser un valor e a sociedade debe en-
tendelo como algo importante para 
comprender que a experiencia vivi-
da é máis importante que as aprendi-
zaches académicas ou a espontanei-
dade. A madurez é a parte máis im-
portante da vida: sabes o que non 
queres e moitas veces o que queres.

VIGO

MAR MATO

Guadi Galego sairá 
de xira a inicios do 
vindeiro ano por 
Galicia.  

“Reivindicar a alegría é un dos grandes retos da vida”, defende a artista que anuncia xira

“A vellez é unha palabra que temos  
que poñer en valor como a experiencia”

GUADI GALEGO ■ Cantautora

El próximo 20 de diciembre se 
cumplen 50 años del asesinato del al-
mirante Luis Carrero Blanco, que mu-
rió víctima de un atentado de ETA 
cuando ejercía como presidente del 
Gobierno en la España franquista de 
1973. El magnicidio tuvo importantes 
consecuencias en la deriva del régi-
men, pero nunca se dictó sentencia 
y, a día de hoy, todavía genera todo ti-
po de interpretaciones que resaltan 
los errores en la investigación, los fa-
llos cometidos por los cuerpos de se-
guridad del Estado y la desaparición 
y manipulación de documentos. Mo-
vistar Plus+ analiza los claroscuros 
del caso en la docuserie de tres epi-
sodios Matar al presidente, que estre-
na hoy y que mantiene una estructu-
ra casi de película de espías. Si en EE 

UU todavía hay especulaciones so-
bre el asesinato de JFK, en España te-
nemos la versión patria con Carrero 
Blanco. 

Mezclando testimonios, recreacio-
nes dramatizadas y material gráfico, 
este trabajo producido por 100 Balas 
(The Mediapro Studio) desgrana las 
diferentes teorías existentes sobre el 
caso. “ETA no pudo matar a Carrero 
sin ayuda”, “Carrero era un obstáculo 
político para casi todos”, “Parece que 
los terroristas fueron protegidos” se 
escucha decir a algunos de los entre-
vistados, entre los que hay periodis-
tas de investigación (entre ellos Tim 
Weiner, ganador del Pulitzer), 
exmiembros de ETA, exespías del CE-
SID, el exministro del Interior Rodol-
fo Martín Villa, el nieto de Carrero 
Blanco, historiadores y Mikel Lejarza, 
El Lobo, que estuvo infiltrado en ETA. 

“Todos querían muerto a Carrero 

Blanco. Se dejó hacer y luego se echó 
tierra encima”, se oye en un audio de 
su hija. “En mi opinión existen dema-
siados fallos y de ahí parte mi obse-
sión por contar esta historia. Soy de 
los que piensa que tantos errores 
pueden esconder algún tipo de in-
terés”, afirma Eulogio Romero, direc-
tor, guionista y productor ejecutivo de 
Matar al presidente. 

“Hay personas que aún tienen 
miedo de hablar 50 años después. Es 

algo que llama mucho la atención. 
¿Por qué y de quién tienen miedo? Es 
algo que me sorprende, tanto como 
el silencio que guardó ETA desde en-
tonces. ¿Por qué los implicados del 
atentado nunca han hablado, si su-
puestamente estaban tan orgullosos 
de lo que habían hecho?”, agrega. 

Entre las teorías que aborda la do-
cuserie están la existencia de una 
conspiración dentro del propio régi-
men y las sospechas que apuntan a 

la CIA y a los intereses de EE UU res-
pecto al futuro de España. “Pero es el 
espectador el que tiene que sacar sus 
propias conclusiones, porque mu-
chas de las teorías y conspiraciones 
no están demostradas”, recalca Ale-
jandro Flórez, uno de los productores 
ejecutivos. 

“En todo caso, lo que parece po-
co probable es que un grupo de te-
rroristas fichados por la policía y con 
escasos conocimientos de explosivos 
y construcción de túneles pudieran 
estar un año paseándose por Madrid 
cometiendo todo tipo de errores y 
preparando un atentado justo al lado 
de la Embajada de EE UU sin ser de-
tenidos”, desliza Romero. 

Esta es la primera vez que se ha 
autorizado el acceso ilimitado al 
contenido del sumario por el asesi-
nato de Carrero Blanco. Entre otras 
cosas, porque estuvo desaparecido 
durante años. Desde que apareció, 
además, “el acceso había sido limi-
tado y bajo control judicial”, desta-
ca Romero. Hasta ahora. “Nosotros he-
mos recibido permiso para tener ac-
ceso completo. No obstante, y aun-
que hemos encontrado datos funda-
mentales para la serie, el sumario tie-
ne notables deficiencias por la falta 
de interés que hubo en investigar y 
esclarecer el asesinato del presiden-
te”, añade.

BARCELONA

MARISA DE DIOS

El presidente del Gobierno, Luis Carrero Blanco, delante de Franco.

Movistar Plus+ analiza los claroscuros del 
asesinato del presidente franquista en 1973 

en la docuserie “Matar al presidente”

Quién ayudó a ETA 
a matar a Carrero 

DATAS CONFIRMADAS 

Santiago 
★ Concerto o 26 de xaneiro no 
Teatro Principal. Entradas, en 
www.compostelacultura.gal. 

Ferrol 
★ O Teatro Jofre acolle a 
Galego en directo o 27 de 
xaneiro. 

Pontevedra 
★ Actuación o 13 de abril no 
Teatro Principal. Entradas en 
www.ataquilla.com.

REVISTA DE CULTURA Y OCIO
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«O mar é o meu 
imaxinario máis 

potente, pero 
non sei nadar»

• • • CARLOS CRESPO

D
esandar os camiños non sem-
pre é evidencia dun erro ou 
dunha insatisfacción. No 
caso de Guadi Galego (Ce-
deira, 1974), ese percorrer a 

contracorrente ten máis que ver co seu in-
quebrantable afán á procura de novas in-
quedanzas, de novos horizontes, de non fi-
car acomodada alí onde o sol quenta. De 
non ir polo rego nin sequera tendo a certe-
za que o rego desemboca nunha fértil leira. 

Dende o seu adeus a Berrogüetto, alá po-
lo 2008, Guadi non deixou nunca de explo-
rar na definición da súa identidade como 
artista. Un proceso inexorablemente uni-
do á procura tamén da definición do seu 
xeito de estar no mundo. A conxunción de 
todas esas experiencias rematou por con-
formar un corpus artístico tan persoal co-
mo indisoluble que, sempre dende a cohe-
rencia, foi mutando en diversas formas a 
medida que se foron sucedendo os discos 
e as xiras. Acrecentando o seu recoñece-
mento e prestixio a cada chanzo. Ao que 
a de Cedeira respondeu sempre fuxindo 
da compracencia e do conformismo como 

alma que leva o diaño. O seu último tra-
ballo discográfico, Roibén, foi unha proba 
máis que elocuente. Chegou xusto despois 
de Costuras, a xira e o disco cos que máis 
alto chegou Guadi Galego na súa carreira 
en solitario. A súa reacción foi facer un se-
guinte álbum moito máis escuro, denso e 
profundo. E non só iso. Aínda que Roibén 
se publicou en setembro do 2022, Guadi 
decidiu non actuar en Galicia ata o 2024. 
«O público necesita descansar de min», di-
xo cando anunciou aquela determinación.

Pois ben, rematou o barbeito e Guadi Ga-
lego retorna aos palcos. De momento, con 
Síntese horizonte, unha xira de teatros que 
ten as súas primeiras citas o venres 26 en 
Santiago e o sábado 27 en Ferrol.
—Que sensacións tes neste momento?
—Pois, mira, pasei por todos os estados 
dentro do proceso de creación e agora xa 
teño moita ilusión por saír. 
—Como van ser os concertos desta xira?
—Costuras foi un espectáculo moi pop. E 
Síntese Horizonte está dividido en tres par-
tes: unha máis escura ao principio, que é 
a que se corresponde con Roibén e que a 
min me gusta especialmente; unha segun-
da que se abre máis, e rematamos con ou-

Tras máis dun ano sen actuar en 

Galicia por decisión propia, a artista 

de Cedeira retorna aos teatros con 

«Síntese horizonte», un espectáculo 

que é un pouco «como a vida mesma»

FOTO: CARLOS ABAL LOBATO

tra como máis impetuosa, menos trans-
cendental. Ao final, o conxunto é un pou-
co como a propia vida.
—Case todos os músicos teñen unha 
etapa escura. É esta a de Guadi Galego?
—Non, que va! O meu momento máis es-
curo xa o pasei. Onde el vai! 
—Desta volta, vaste enfrontar a un pro-
ceso que non viviches nunca, que é facer 
a xira dun disco máis dun ano despois de 
que fose publicado. Afróntase dun xeito 
diferente? Como se perciben agora as 
cancións coa perspectiva deste tempo?
—É unha pasada. Estou pasando por un 
momento marabilloso. Fixen arranxos no-
vos e os temas colleron outro pouso, ou-
tra madurez. Como que todo foi ao sitio. 
Estou moi contenta coas cancións de Roi-

bén. Máis contenta incluso que cando saíu.
—Inclúes nestes concertos as cancións 
que fuches publicando soltas despois 
de «Roibén»?
—Non. Só facemos O.D.A. O resto déixoas 
para outro capítulo.
—Sentes que por fin fuches quen de 
reivindicarte na ousadía?
—Si, fun quen. Custoume moito máis tra-
ballo do que eu pensaba. Tomar a decisión 

de reivindicarse na ousadía e tomar as ren-
das de todo esixe facelo sen medo ás con-
secuencias. E iso non é doado. Teño a sen-
sación de que ás artistas novas non lles pa-
sa iso. Teñen outros medos, pero ese non.
—Que medos teñen?
—O medo a defraudar, a non ser capaces 
de atopar o seu son, a que o que están fa-
cendo non sexa o que tiñan que facer... No 
meu caso, o que había era moita presión. 
Había que cantar ben, que expresar ben, 
non dicir máis do que debes... E por riba 
eu non era guapa nin ía de guapa. Todo iso 
pesoume moito. Pero as novas xeracións xa 
veñen sen todo iso. Veñen sen filtros, con 
alegría. Moito máis botadas para adiante.
—«Se algo aprendín é que non hai que 
ter medo a dicir o que unha pensa», di-
xeches nunha ocasión.
—Así é. Eu non teño ese medo. Estar nun 
debate constante cunha mesma e coa so-
ciedade é o único que nos pode salvar. Pen-
so que nestes tempos, máis que nunca, hai 
que dicir o que se pensa. O que xa non 
quero é dar a chapa nos meus concertos. 
Todo está nas miñas letras e no meu xei-
to de enfrontarme á profesión.
—Eu non coñezo a ninguén 

ENTREVISTA • • • GUADI GALEGO

 máis «indie» ca ti.

—[Ri] Eu hai moito que fuxín 
das etiquetas e agora, por fin, xa non se le-
van. A min custoume moito desfacerme 
delas. Pero si, agora síntome bastante in-
dependente. No sentido de yo me lo gui-

so, yo me lo como y yo me lo pago. Non en-
tro dentro de ningún circuíto establecido, 
non son unha autora ao uso...
—Es disfrutona?

—Uf! A tope. Eu son unha supermotivada.
—Sénteste cómoda no papel de antidiva?

—Supercómoda. Para min, o primeiro son 
as miñas cancións e o meu concepto ar-
tístico. Iso sempre vai por diante de min.
—Prefires ser a «brillante activista da 

vida cotiá»?

—Antes de falar contigo veño de pasar o 
ferro tres cuartos de hora. Así que si, son 
unha activista da vida cotiá a tope. Eu creo 
no pico e pala e en ser consecuente coas 
cousas que fas. Que non é algo doado. Equi-
librar a vida custa moito.
—O luns cumpres 50 anos. Xa te empezas 

a considerar algo matriarca?

—Non, que va. Síntome cada vez máis lon-
xe diso. O que sinto é que nos 50 quero fa-
cer cousas que non fixen aínda. Ir a forma-
tos máis pequenos, para aínda menos xente, 
con moitas caras bes, con versións... Que-
ro mostrar máis rexistros de min mesma. 
Pero, de momento, o inmediato, é que te-
ño que facer Síntese horizonte.
—Haberá versión expandida deste es-

pectáculo? 

—Este espectáculo vai ser só para teatros. 
O que faremos é outro formato para todo o 
que sexa no exterior, cun repertorio máis 
axeitado para fóra.
—Se te chaman para un festival?

—Vou encantada. Nos festivais hai de todo. 
Hai xente que vai moito pola música e que 
vai ver cousas que se non as ve nun festi 
seguramente non vai ter oportunidade de 
velas, e despois hai quen vai só a divertir-
se. Nos festivais hai xente para todo, pero 
tamén hai sitio para todo. E o artista can-
do vai alí sabe de sobra ao que vai xogar.
—No 2022 estiveches no Son do Camiño. 

Como foi a túa experiencia?

—A miña foi boa. Eu non son unha artis-
ta de masas e iso implica que a xente que 
foi á miña hora estaba alí porque quería 
ver a Guadi Galego. Porque xa lle gustaba 
ou por curiosidade. En calquera dos ca-
sos, está guai.
—A túa vontade de ir contracorrente foi 

sempre o teu sinal de identidade. Ti aban-

donas a música tradicional no momento 

no que empeza a despegar. Como estás 

a vivir todo o que está pasando neste 

momento coas nosas músicas de raíz?

—Eu estou supercontenta e superorgullosa. 
Emocióname mogollón. O outro día dicía-

lles a Mondra e a Fillas de Cassandra, «es-
te Coliseum das Tanxugueiras non pode 
quedar nunha batalla gañada. Os seguin-
tes teñen que ser os vosos». Eu teño claro 
que a min xa non me corresponde iso. A 
min correspóndeme seguir no meu sitio, 
neses espazos de 400 ou 500 persoas nos 
que case poida tocar á miña xente.
—Tamén che corresponde seguir rom-

pendo os moldes establecidos, para que 

as que veñan detrás o aproveiten?

—Eu nunca me sentín un referente no mu-
sical, pero si que me sinto referente nun 
xeito de facer. A escena galega pode estar 
forte se cremos realmente que este é o xei-

foto: Carlos abal lobato

to de estar nela. Dende a profesionalida-
de, apostando pola dignidade, cobrando o 
que hai que cobrar, defendendo os espa-
zos que nos corresponden e estando nos 
sitios nos que temos que estar e nas con-
dicións nas que temos que estar. Está claro 
que non podemos ser todos cabeza de car-
tel. Tampouco todos queremos ser cabeza 
de cartel. Pero os nosos teñen que estar.
—Que botas de menos na escena galega?

—Boto de menos máis diversidade nos 
palcos. Boto de menos que non nos repi-
tamos tanto. Boto de menos a compañei-
ros e compañeiras noutros formatos e nou-
tros circuítos. A escena galega, ao nivel no 
que está agora mesmo, se a traballamos 
ben, pode soster moitos palcos diferentes.
—En «Roibén» dedícaslle unha canción 

á fortuna. Considéraste afortunada?

—Para min, a fortuna son as cousas das 
que falo nese tema. Un bo xantar, unha 
boa conversa, ter a posibilidade de abs-
traerse e de estar nunha bañeira e sentir-
se no mar... A fortuna é a familia, a amiza-
de e, evidentemente, a música e compar-
tir. Eu son un ser social.
—O mar é o teu refuxio, como dis en 

«Imaxinando»?

—Máis que un refuxio, o mar é o meu ima-
xinario máis potente. E con el sufro moitas 
contradicións, porque así como é o meu 
referente poético máis importante e algo 
que me apaixona, pois non sei nadar. 
—Como ti tes apuntado, «a perfección 

é a maior das mentiras».

—Sen dúbida. A perfección non existe. Iso 
é unha patraña absoluta. O equilibrio está 
en que os seres humanos sexamos imper-
fectos para poder complementarnos. Ten 
que haber un impulsivo, un reflexivo, un 
apaixonado e un pirado para que todo ca-
miñe como ten que camiñar. O que real-
mente paga a pena é procurar cousas que 
che fagan sentir mellor. Que ao mellor re-
sulta que non son as que están estableci-
das como perfectas, pero son as que che 
manteñen no teu equilibrio. Isto soa como 
moi zen pero é a base de todo para poder 
seguir tirando.

Portugal amplía tu agenda de conciertos de este año
• • • brais suárez

Q
uedan muchos nombres por 
confirmar, pero los escena-
rios portugueses ya se prepa-
ran para un año con grandes 
estrellas internacionales, gi-

ras de presentación de nuevos discos, re-
gresos de leyendas y, sobre todo, una con-
centración de festivales inverosímil para 
un territorio tan pequeño.

Todas las portadas se las lleva Taylor 
Swift, que este mayo tocará por primera 
vez en Portugal. Será el 24 y 25 en el Es-
tádio da Luz de Lisboa. Desde noviembre 
la ocupación hotelera ya ha aumentado en 
un 20 % en la capital.

También en Lisboa, pero el 19 de marzo 
y en el Altice Arena, Depeche Mode con-
tinuarán con la interminable gira iniciada 
el año pasado, Memento Mori, que ya los 
había llevado a España con un éxito de crí-
tica y público. 

Reconocidísimo, pero más alejado de 
los circuitos comerciales, uno de los con-
ciertos del año será el de Djavan, la estre-
lla brasileña que regresa a Portugal el 10 y 
el 12 de julio, en Oeiras y Oporto respec-

tivamente, para presentar su disco D, con 
una gira homónima. Asimismo, presenta 
disco la Dave Matthews Band. Es el Walk 

Around the Moon, que interpretarán jun-
to con sus clásicos el 5 de mayo en Lisboa. 

Cambiando de registro, la capital reci-
birá al legendario dúo de electrónica Au-
techre: Rob Brown y Sean Booth estarán 
por primera vez en Portugal el 12 de abril, 
con un concierto a oscuras donde el úni-
co protagonismo quedará para su sonido, 
que no es menos luminoso.

Caso particular el de Patti Smith, que el 
7 de julio tocará sus clásicos con su cuar-
teto en el festival Jardins do Marqués, en 
Oeiras. Un espectáculo distinto a los que 
planea en Lisboa (23 de marzo) y Braga (24 
de marzo) junto a Soundwalk Collective. 

Casi tan legendarios son Simple Minds, 
con dos paradas: el 29 de julio en Lisboa 
y un día después en Oporto. La ciudad in-
victa y la capital se reparten otros gran-
des: en Lisboa, el 6 de marzo estarán Jeth-
ro Tull, y en Oporto se podrá ver a Idles.

Poco margen para la improvisación y ex-
perimentación, tendencia que se refleja en 
los festivales. La edición del Sónar de Lis-
boa es la excepción, del 22 al 24 de marzo: 
uno de sus platos fuertes serán Oneohtrix 
Point Never (presentan Again) o la actua-
ción de Tiga y Hudson Mohawke, sin faltar 
clásicos como Bonobo o Paul Kalkbrenner.

Por electrónica también cabe destacar 
el Kalorama de Lisboa (29 a 31 de agosto), 
donde estarán una de las sensaciones del 
año, Overmono, u otros artistas muy con-
sagrados como LCD Soundsystem, Massi-
ve Attack y Peggy Gou. 

Entre lo nuevo y lo clásico, el Primave-
ra Sound se asienta en Oporto (6 a 8 de ju-
nio) con interesantes proyectos como el de 
Arca, Eartheater o Tirzah, y auténticas le-
yendas ya asociadas al festival como Ame-
rican Football, PJ Harvey, Pulp o Justice.

Sin embargo, el festival más recomenda-
ble siempre es el Paredes de Coura, del 14 
al 17 de agosto. Por organización, por lo-
calización y por el buen y coherente cri-
terio que muestra cada año, la experiencia 
es irrepetible: ya están confirmados Still 
Corners, The Jesus and Mary Chain, Cat-
power y Slowdive.

un año con 
grandes 

estrellas.
todas las 
portadas son 
para taylor swift, 
que en mayo de 
este año tocará 
por primera vez 
en Portugal, en el 
Estádio da luz de 
lisboa.
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FARO DE VIGO
A vellez é unha palabra que 
temos que poñer en valor como 
a experiencia
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O mar é o meu imaxinario 
máis potente, pero non sei 
nadar
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SERMOS GALIZA
Guadi Galego: Síntese horizonte

[ Venres/Sábado 20.30 Santiago/ferrol ] Con 50 anos recén cumpridos, 
Guadi Galego fálanos da madurez no seu novo espectáculo, 
‘Síntese horizonte’. A cita é hoxe en Santiago e mañá, en Ferrol.

V
OLVE aos escenarios gale-
gos despois de ano e medio 
e faino coa mesma ilusión 
que tiña cando empezou, 

hai xa máis de media vida. Guadi 
[Guadalupe] Galego regresa cun 
espectáculo, ‘Síntese horizonte’, 
centrado na madurez e na ampli-
tude de ollada que dá sempre a 
vida xa vivida.
Como se sente ante esta volta aos 
escenarios galegos despois de ano 
e medio de ausencia?
Síntome contenta. Tiña ganas de 
volver. Tiña que ter volto xa en no-
vembro pero atrasei dous meses 
máis. Estou contenta de dar un 
pasiño máis con este espectáculo, 
‘Síntese horizonte’, que fago cun 

equipo moi grande, unha luz moi 
determinada... É un espectáculo 
pensado para teatro, conceptual, 
feito para isto.
Por que ‘Síntese horizonte’?
O último disco chamábase 
‘Roibén’, que é a luz vermella que 
se ve ao abrente ou ao solpor. En-
tón busquei algo que sintetizase 
a luz e fose máis aló. E pensei no 
horizonte, nese límite que varía se 
o ves no mar, na terra... E tamén 
pensei en síntese como resumo 
dese horizonte, que pode ter cores 
e formas diferentes. Un resumo 
vital, en suma.
Por que só tres concertos: en San-
tiago (hoxe, coas entradas xa es-
gotadas, no Teatro Principal), Fe-
rrol (mañá, no Jofre, con entradas 
tamén esgotadas) e Pontevedra (o 
13 de abril, no Teatro Principal)?

Iso me pregunto eu: por que só 
tres concertos? Estou desexando 
poder levar este espectáculo a to-
dos os teatros galegos e agardo que 
chegue algún máis. 
Nestes concertos, soarán por pri-
meira vez en Galicia os temas de 
‘Roibén’, que sacou hai máis dun 
ano. Por que non se tocaron ata 
agora por aquí?
Pasei case tres anos e medio nos 
escenarios sen parar e enganchei 
dous discos seguidos así que to-
cábame descansar e tamén que 
descansasen de min.
E faille especial ilusión agora es-
trear esas cancións na súa terra?
Cada vez que estreas algo é ilusio-
nante. Pero tamén o vivido para 
facer este espectáculo, ata o mo-
mento, foi moi potente.
No escenario contará coa colabo-

texto: sabela corbelle 
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«Queda máis da pianista 
que da gaiteira que fun»

GUADI GALEGO

ración das cantantes de De Vacas. 
É só por esta vez ou haberá máis?
Estarán no espectáculo Paula Ro-
mero, Faia Díaz e Inés Salvado 
pero como cantoras individuais, 
non como parte de De Vacas, for-
mación na que estiveron. Xunto 
con elas tamén haberá outra can-
tora máis, Rocío Giménez.
Un dos seus últimos traballos foi 
‘Oda’, que é toda unha declaración 
de intencións...
A letra dío todo. Fala da acepta-
ción da madurez, da aprendizaxe, 
de abrazar a vida vivida.
É autobiográfico?
Non, aínda que varias das mi-
ñas cancións estean escritas en 
primeira persoa non son referen-
cias á miña vida exclusivamente, 
tamén se fala doutras mulleres. 
Vénse de estrear o tema que canta 
con Rozalén, ‘Todo esto te daré’. 
De onde saiu esta colaboración?
O tema xa o tiña feito para unha 
ficción sonora, en Audible, sobre 
o libro ‘Todo esto te daré’ de Dolo-
res Redondo, que leva o mesmo 
título, e ocurríuseme sacalo como 
canción coa voz de Rozalén e falei 

con ela. Díxome que se lle gustaba 
a canción, o faría. Gustoulle e aí 
está. 
Dixo de Rozalén que a súa voz leva 
a canción «a un lugar marabilloso». 
Como definiría esa voz?
A súa voz é moi máxica. Ten moita 
presenza e personalidade. Fai todo 
moi propio cando canta.
A canción acompáñase dun ‘lyric 
video’ que se pode ver en YouTube. 
¿En que consiste o ‘lyric video’?
É un vídeo que inclúe a letra da 
canción, no que se lle dá máis 
forza á letra cá imaxe.
Satisfeita desa experiencia de facer 
unha banda sonora para a novela 
de Dolores Redondo?
Si, foi un encargo. Gustoume fa-
cela porque te saca do teu xeito de 
escribir e tes que ambientarte no 
guión e no libro.
Cumpriu esta semana os 50, dos 
cales máis da metade vencellada 
á música...
Levo máis da metade da vida 
dando concertos. A primeira vez 
foi con 23 anos pero empecei coa 
música xa de nena. Síntome afor-
tunada de poder dedicarme a isto 
toda a vida. Custa pero recompen-
sa moito tamén.
Que queda daquela rapaza que foi 
cantante de Berrogüetto, ademais 
de pianista e gaiteira?
Da gaiteira, queda pouco. Só toco 
unha vez ao ano, como un ritual, 
na romaría de patrona de Cedeira, 
Santa María do Mar. Pero pianista 
sigo a ser porque compoño con ese 
instrumento. O mellor de todo é 
que teño a ilusión intacta despois 
de tantos anos, con ganas de se-
guir aprendendo.
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EL PROGRESO
Queda máis da pianista que da 
gaiteira que fun



BERROGÜETTO: A Orixe

ABRINDO CAMIÑOS: A Procura
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GUADI GALEGO: O nome propio
2018 2016 201420192020

2022

2024

https://www.youtube.com/watch?v=fS4hrNHYYhs


Guadi Galego ft. Rozalén 
Todo esto te daré

Guadi Galego ft. Judit Neddermann, Clara Peya 
Fronteres

Guadi Galego ft. DePedro 
Pícanme o ollos

Guadi Galego ft. Mäbu 
Noa

Guadi Galego ft. Iván Ferreiro 
Cedeira

Guadi Galego ft. Lisandro Aristimuño, Germán Díaz 
Balada de Verán

https://www.youtube.com/watch?v=haLh49nQxx8
https://www.youtube.com/watch?v=5DLGcUZ2sek
https://www.youtube.com/watch?v=PLWv4jgxZBg
https://www.youtube.com/watch?v=xzGi_ELDjSI
https://www.youtube.com/watch?v=XgTpsuk8zYo
https://www.youtube.com/watch?v=fBlm_9_a1qE


imaxe do novo directo SÍNTESE HORIZONTE




